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לפרסומים והקדשות בעלון ובאתר: 026461302 
ההכנסות קודש למכון מאיר 
תוכן המודעות באחריות המפרסם בלבד 

בהוצאת

ע"ש אליעזר מאיר ליפשיץ הי"ד

בס"ד • כה טבת ה'תשפ"ד שבת פרשת שמות • גליון 1441 • נא לשמור על קדושת הגליון

יהדות באהבה
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הננו משתתפים בצערה הכבד של משפחת פרטוש 
על פטירתו של הבן 

יהודה פראג'י פרטוש ז"ל
שנפטר בדמי ימיו אחרי מחלה קשה

בנו של הרב דוד פרטוש יבדל"א ראש המחלקה לדוברי צרפתית במכון מאיר
בנחמת ציון וירושלים תנוחמו
הרב דב ביגון ובית מכון מאיר

 נכון לעכשיו 
הרב דב ביגון ראש מכון מאיר

משחר ההיסטוריה האנושית ועד לאחרית הימים – האנושות רצופה במאבקים 
ובמלחמות. מקין שקם על הבל אחיו והרגו, דרך מלחמות ומאבקים בימי האבות, 
מלחמת אברהם אבינו נגד ארבעת המלכים, ושמעון ולוי בשכם. וכשעם ישראל 
הופיע על במת ההיסטוריה ביציאת מצרים, מיד התנפל עליו עמלק. וכן מלחמות 
יהושע ורצף המלחמות כל בית ראשון, ומלחמות החשמונאים בבית שני. גם 
בדורנו, דור התחיה וקיבוץ הגלויות, אנו בשרשרת מלחמות - ממלחמת העצמאות 
ועד מלחמת עזה העכשווית, כדברי חז"ל, "בשביעית מלחמות, במוצאי שביעית 

בן דוד בא" )סנהדרין צז א(.
לכל מלחמה יש לכאורה סיבה משלה, אבל מעבר לסיבות החיצוניות שהן 
מתחלפות ממלחמה למלחמה, ישנה מגמה פנימית לכל המאבקים והמלחמות 
מראשיתן עד אחריתן, מקין והבל ועד מלחמת גוג ומגוג - והיא גילוי אור ד' 
יתברך בעולם, שיתגלה בסופן של כל המלחמות כחזון אחרית הימים שבו נאמר 
"לא ישא גוי אל גוי חרב ולא ילמדו עוד מלחמה" )ישעיהו ב ד(. בשביל לגלות 
את אור השי"ת בעולם יש הכרח לבטל את הרשעה והרוע מהעולם אשר מטרתם 

לכבות את אורם של ישראל ההולך ואור בארץ ישראל.

נכון לעכשיו אם במלחמות העבר היו כאלו שניסו לתרץ את המלחמות בינינו 
לבין הערבים על רקע של ניגודי אינטרסים טריטוריאליים ותו לא, הרי היום 
ברור לכולם שהמלחמה היא לא רק על טריטוריה אלא בעיקר על קיומה של 
מדינת ישראל. אויבינו הערבים מדמים לעצמם שעל ידי חורבן מדינת ישראל 
ח"ו יצליחו למנוע את תהליך התחייה של עם ישראל אשר משמעותו הפנימית 
וגם החיצונית היא הגשמת חזון נביאי ישראל לעיני כל האנושות, דהיינו, הופעת 

אורם של ישראל שהוא אור ה' בעולם, בגדול. 
עלינו לקרוא למלחמות ישראל ולמלחמה היום בשם האמתי שלהן – מלחמת בני 
אור בבני חושך. אנו עם ישראל עם הנצח ככתוב "נצח ישראל לא ישקר" - עם 
שמגלה את הנצח בעולם, עם שקיים לנצח, ועם מנצח. גם במלחמה הנוכחית 
ננצח בע"ה, ומתוך שננצח את אויבינו נזכה אנו והאנושות כולה לשלום אמת 

ככתוב "ד' עוז לעמו יתן ד' יברך את עמו בשלום".
בציפייה לניצחון ולישועה שלמה 

עם הנצח - מנצח

לתרומות למכון מאיר: 
בטלפון 02-6461328 
 meirtv.com באתר
או סרקו את הברקוד

היו שותפים
בהוספת יהדות באהבה!

• אלפי שיעורים 
• קירוב רחוקים 

• מאות תלמידים 
• ערוץ ילדים 

יהדות באהבה• אולפן גיור
מכון מאיר

לזכרו של הרב אלישע זצ"ל
במלאת חמש שנים להסתלקותו
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הרבנית דינה ראפ איש לב ורוח
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כאשר יענו – כן יפרוץ. דור שלם עומד בניסיון. כאז כן עתה, האויבים 
מענים ומצרים לנו במצרים. ואנו בשם ה' פרים ורבים וצומחים. 

ובתוך המהלך, נקודות אור שמקורן בכוחות ובמשימות. 
ככלל, הנשים במצרים מאמינות ואינן מוותרות לייאוש, 

לרפיון ולחשבונות, אלא )כדברי הגמרא בסוטה יא( 
מעודדות, פועלות עם א-ל ומשפיעות אף על הגברים 

להמשיך ולבנות וללדת.

נחישות  והתייצבות. כן גם דמותה של מרים. 
דיבורה דיבור של טוב, של אמונה, של נבואה. אינה 

מסתפקת בפעייתה עם הילד, אינה נרתעת מלדבר 
אל אביה ב"גזרתך קשה משל פרעה", אלא זוכה ברוחה 

לקלוט את דבר ה' – "עתידה אמי שתלד בן שיושיע את ישראל". 
)מדרש שוחר טוב, לא(. דעתה לא זחה משנולד אחיה ונתמלא הבית 

אורה, כי היא יודעת שמלאכה רבה לפניה.

אמנם אביה ששיבח וחיבב את קיום נבואתה, חש אחרי שלושה 
חדשים כי גזרת ההצפנה ביאור, וגודל השעבוד – מרסקים את 

הנבואה, ושוב לא תהא גאולה בדרך זו,

אך מרים בנחישותה אינה מתפעלת ממה שאביה ירק בפניה והתריס 
"היכן נבואתך?!" אלא היא ממשיכה ומתייצבת. מוכנה בכל לבבה, 
נפשה ומאודה לפעול עם א-ל לקיום נבואתה. זוהי ההתייצבות שחז"ל 
ראו בבסיסה את רוח הקודש. את המסירות דורשת מרים מעצמה, 
ללא חת, ללא היסוס. מקרוב ומתוך הזדהות היא נערכת למשימתה.

לשמור מרחק. מרים מביטה על הדברים מתוך הקשבה אמתית 
למשימתה. משעה שהבינה כי בת פרעה מזהה כי "מילדי העברים 
זה" )על פי ר"י אברבנאל( – היא איננה נבהלת, איננה נשברת, אלא 
פועלת בקור רוח כמו עומדת מרחוק )רש"ר הירש( ומציעה לבת 
פרעה רק את מה שזו יכלה לעכל, להביא אשה מן העבריות לתת 
לילד את האוכל הטבעי לו. מרים אינה מאבדת את עשתונותיה, לא 
מערבת חשבונות אנושיים, אלא בטהרת הענווה והגבורה – מצילה 

את אחיה ושותפה ביצירת התשתית הבריאה של התפתחותו.

לפעול בגבורת נפש. כל כך מרומם הוא המעמד, עם כך שבת 
פרעה קוראת לילד: משה. נימוקה –היה ראוי שייקרא משוי, אך 
אין זאת גאולה, אלא משה ]על משקל[ פועל. גיבור, יוצא אל אחיו 

ורואה בסבלותם, בוכה עמהם ופועל למענם.

מהרגע שנתברר לו כי הוא יהודי )רמב"ן( מתגדל משה בקומתו 
הנפשית והמוסרית, ויודע את האמת אף על פי שאת אותיותיה 
ומסגרותיה טרם הכיר. ומרים האחות היא זו שפעלה ביצירת התשתית 

שספג האח אל נשמתו הטהורה.

הכנת התופים ונתינת הכוח. זו מרים שזיהתה כיצד להתקרב 
למשימה אך גם כיצד להתרחק ממעורבות יתר – וכל זאת 
מתוך אמונה בגאולה עד כדי כך שהכינה את "התוף 
בידה" )שמות טו( שהיא שרה ומנגנת בו והוא מוכן 
על ידה מזמן שעבוד מצרים. )מדרש מכילתא שם(. 
זוהי אשת כלב בן יפונה, השותפה עמו בעמידת 
הגבורה מול חולשת המרגלים ורפיונם מכך שהם 
רואים עצמם כחגבים, גם בעיני אחרים.  לעומתם 
כלב ומרים הם כצור החלמיש, וחוסנם הפנימי רק 
מגדיל כוח באתגר הגדול של "עלה נעלה, כי יכול נוכל 

לה" )במדבר יג(.

חגרה בעז מתניה ותאמץ זרועותיה. זוהי תמצית דמותה של 
מרים ודרכה, ובה ראו חז"ל באותו פרק במשלי, את הדמות הערכית 
האידיאלית, השוחקת ליום אחרון ופועלת לשם שמים ביישוב 

הדעת ובטהרת הנפש. 

אף לדורנו – נשאב מהעוז, ונאמץ זרועותינו לפעול את מהלך הגאולה 
ביתר שאת. ובמקום להיסחף בזרם של אדישות ופרטיות מחד, ובסחף 
של מרירות ואבדן עשתונות מאידך, ננסה להרים את המבט לגובהה 
של האחות האמיצה, נתקרב ככל האפשר אל משימתנו, נזדהה 
עמה ונסתער – ומצד שני נתרחק ממשקעים אישיים, אינטרסים, 

אנוכיות וכיתתיות.

האמת והשלום אהבו. כיוון שהדברים נכתבים בעיצומו של עשרה 
בטבת, אי אפשר שלא לקשור בין הדברים לעיל לבין נבואת זכריה 
אשר אף היא זקוקה לנשים ואנשים, נוער ומבוגרים – שיקיימוה. 
הצומות יהפכו לימי שמחה, כאשר נקיים את "האמת והשלום אהבו" 
)זכריה ח טו-יט, מדרשים שם( אם אהבת האמת תהא נגלית, ואת 
תביעתה מאתנו נעשה באהבה, באמונה, במסירות, בפעילות, בטהרה, 
או אז היא תביא אותנו אל אהבת השלום, לא זו של השקט האנוכי 
העכשווי, אלא אל ההשלמה האמיתית. וכך בתנועה מעגלית, אהבת 
השלום  אם היא טהורה ונקיה מאינטרסים ומחשבונות קטנוניים 
ומחולשות ורפיונות, או אז תביא לאהבת האמת. ולא עוד שנאה, 
ולא עוד כוחניות, אלא גבורת הנפש היהודית הצופיה לציון, להיות 
עם חופשי בארצנו, בחָרות ובחֵרות גם יחד, לאור חדש על ציון מתוך 

שליטה בכוחות הנפש, עין טובה, ענווה וגבורה כאחד.

* פורסם בעלון לפני כעשרים שנה

להתייצב מקרוב ולעמוד מרחוק
ניסיון להרים את העיניים לגובהה ולאורה של מרים הנביאה בימינו

הרב אלישע וישליצקי זצ"ל*

לזכרו של הרב אלישע וישליצקי זצ"ל במלאת 5 שנים לפטירתו

בזכות נשים צדקניות 
                  נגאלו ישראל 

            ובזכותן עתידין להיגאל
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"אני מדמיין ברוחי את דמותו של המחנך כסוג 
של שמורת טבע עתיקה, שבכוחה להזכיר לאדם 
רבדים עמוקים ונשכחים של מהותו. רבדים 
מסוג שהאדם הצעיר, הגדל בדור הזה, לא תמיד 
מכיר או יודע שקיימים בו. אותו אדם גם לא 
יודע עד כמה הם חשובים עבורו וכמה יאירו את 
חייו. האיכויות האמיתיות שבכל אחד נמצאות 

במחוזות אחרים ורחוקים מאור הזרקורים."
את הדברים הללו כתב נערן לחברים שלמדו 
איתו במכללה ללימודי הוראה. כשאני קוראת 
את הדברים האלה לאחר מותו של נערן, עולה  
דמותו של הרב אלישע וישליצקי לנגד עיניי; 
דמות של אדם שהחזיר אותי, ואותנו, כזוג, בכל 

פעם מחדש לדרך הישר. 

לפעמים דווקא כשלומדים תורה ומתחילים להגיע 
לעמדת השפעה, אפשר להתבלבל. בשנתיים 
האחרונות נערן זכה ללמד תורה, וכשתלמידים 
בישיבה רצו לקרוא לו רב, הוא ממש התעקש 
שלא יעשו זאת. תמיד הרגשנו שהרב אלישע 
מכוון אותנו לדרך האמת והיושר. הפנימיות שלו 
זעקה החוצה. היה זה ממש כמו מקווה מטהר 
לשמוע אותו. לפני יום כיפור האחרון הרגשנו 
שנינו צורך לשמוע את הרב אלישע, להתכונן 
איתו לחג. אחרי שעה וחצי של שיעור, הרגשנו 
בחוש כיצד התחדש בנו משהו וזיכך אותנו. אני 

זוכרת כמה הרב אלישע דיבר בשיעור על בין אדם 
לחברו, על ענווה. ענווה אמיתית. זכינו להגיע 
לשיעורים של הרב בימי חמישי בלילה, סביב 
חצות, אחרי שבוע מלא בשיעורים שהרב העביר 
בכל הארץ. פעם אחת הרב איחר קצת ופתח כך 
את השיעור:  "אני רוצה להגיד לכם, אין בי טיפת 
כבוד, לא אפגע אם אף אחד לא יישאר כאן ואהיה 
לבד, אם למישהו זה כבר מאוחר מידי אז שיצא 
ויחזור הביתה, זה ממש לא משנה לי". הרב חי 

את מי שלימד.

נערן זכה להיות תלמיד שהרגיש חיבור גדול לרב 
אלישע. אחרי מותו של הרב אלישע, נערן נהג היה 
לומר מדי פעם "אוי זאת שאלה לרב אלישע". כמה 
הוא המשיך לרצות להתייעץ עם הרב בנושאים 

שונים שהיו על לבו ובחייו. 

לפעמים נערן כתב את החלומות שלו, והוא זכה 
לחלום על צדיקים גדולים. נערן תמיד רצה לפגוש 
אותם וזכה שהם הגיעו אליו לפעמים לביקור 
בחלומות. אחרי מותו של הרב אלישע, נערן זכה 
לפגוש אותו דרך חלומות שהוא חלם עליו, הוא 
כל כך שמח בזה והרגיש בחסרונו של הרב תמיד. 
לאחר מותו של נערן לא יכולנו שלא לדמיין אותו 

עולה ונפגש עם נשמתו של הרב.

הרב אלישע בשבילי הוא דמות שכל כולו צינור 
להעברת שפע של אמונה וטוב לעם ישראל, וזה 

הסוד שבזכותו הוא זכה להיות כל כך נקי וטהור 
ועניו. כאשר האדם הוא רק צינור ואין לו משלו 
כלום אז הכל זורם טוב דרכו ואין חסימות ואז הוא 
זוכה להפגיש את הציבור עם הרבדים העמוקים 

והנשכחים של האדם. 

במלחמה שפרצה בשמחת תורה הרגיש נערן את 
השליחות וכמה שהתורה שהוא לומד  הופכת 
לחלק ממנו, הופכת להיות הוא. נערן חיזק את 
החיילים שסביבו דרך הנגינה והדיבורים הפתוחים 
מהלב, הוא הספיק לכתוב לי בשם הרב אלישע 
שכשהוא יחזור מהמלחמה נמשיך לעשות  טוב 
לעם ישראל לפי המשימות, זאת אומרת שלא 
בודקים קודם את היכולת ולפיה רואים כמה 
היכולת שלנו  משימות אפשר לעשות, אלא 
מתרחבת לפי המשימות. אנחנו מפתחים עיניים 
שרואות את המשימות שעם ישראל זקוק להם  

ומהן נגזרת היכולת שלנו. 

אחרי מותו של נערן הפכה המשימה שלי להיות 
מוגדרת יותר, היא קיבלה כיוון כללי של להמשיך 
את האור שלו, לגדל את הילדים שלנו לאורו, בטוב 
ובאהבה. להתחזק בלראות את עם ישראל באור 
אלוקי כמו שנערן תמיד ראה, כפי שקיבל מרבו. 
אני שואבת כוח מהתורה ומהאמונה שזכינו לה 
ומתפללת להשם שנזכה  לעיניים שרואות את 

הגאולה ברחמים במהרה בימינו.

לאורו... של נערן ושל הרב
צוף אשחר רעייתו של הרב נערן ז"ל שנהרג במהלך תאונה מבצעית

בזכות נשים צדקניות 
                  נגאלו ישראל 

            ובזכותן עתידין להיגאל

לאורך כל התקופה הגדולה והקשה הזאת שאנחנו 
נמצאים בתוכה, אני מוצא את עצמי, כמו רבים 
אחרים, מבקש לנסות להקשיב ולשמוע שוב 
את קולו של מו"ר הרב אלישע וישליצקי זצ"ל, 
שהשבת, כ"ה בטבת, ימלאו חמש שנים ליום 

הסתלקותו. 
בימי מלחמה קולו הרם, העמוק והבוטח, כמו היה 
נעשה עוד יותר חד ומזוקק. המעטפות והקליפות 
שמכסות לפעמים בימי השגרה מוסרות בבת אחת 
והנשמה היהודית־ישראלית מתגלה אז במלוא 
יופיה והדרה; מסירות הנפש למען האומה, הגבורה, 
רוח ההתנדבות, הנתינה, האחווה, הסולידריות, 
הענווה, ההכרה בכך שעם ישראל ומדינת ישראל 
חיים וקיימים, במלוא עומק המשמעות של המילים 
הללו, כל אלה היו תמצית תורתו ומשנת חייו, וכל 
אלה מתפרצים החוצה בעוצמה אל תוך האווירה 

הציבורית בימי מלחמה.
מלחמות "חבלי משיח", כך היה מזכיר לנו ללא 
הרף, ומעורר אותנו להבנה שהייסורים, כדברי 
רשב"י בגמרא )ברכות ה, א(, הם אלה שמזככים 
אותנו להיות ראויים למתנתה של ארץ ישראל, 
שאיננה עוד פיסת קרקע נדל"נית אלא ארץ חיינו. 
פרק חשוב בגבורת הרוח הזאת של "חבלי משיח", 
כך היה מלמד, שייך למקומן של נשות ישראל 

הגיבורות. בשבועות האחרונים, מאז תחילת 
המלחמה, השתדלתי להקדיש לא מעט מקום 
לגבורה הנשית המופלאה שמתגלה בימים האלה 
שוב, בשיא עוצמתה. בדברים הבאים אבקש 
לעמוד על היסודות ועל הדגשים שעליהם חזר 
שוב ושוב מו"ר הרב אלישע זצ"ל, בהיבט החוסן 
הנשי שמתגלה ביתר שאת בזמני משבר בכלל 

ובימי מלחמה בפרט.  

בשכר נשים צדקניות
כאשר ביקש להדגיש את הסגולה הנשית המיוחדת, 
היה חוזר ומלמד על מקומן של המיילדות במצרים, 
שלמרות גזירת ההשמדה של פרעה, סירבו פקודה, 
דתֹ אֶת הָאֱלֹהִים  ירֶאןָ הַמְיַלְּ והחיו את הילדים: "וַתִּ
יןָ אֶת  חַיֶּ ר אֲלֵיהֶן מֶלֶךְ מִצְרָיִם וַתְּ בֶּ ר דִּ אֲשֶׁ וְלֹא עָשׂוּ כַּ
הַיְלָדִים" )שמות א, יז(. וכך הסביר: "המיילדות הבינו 
בתחושה פנימית מהי המגמה האלוקית שבאותו 
הדור וממילא ידעו מה השליחות שמוטלת עליהן..." 
לדברי הרב, המיילדות הבינו שכדי להיגאל 
ממצרים, על עם ישראל להפוך לאומה, ולכן 
ההולדה הייתה המשימה הלאומית המרכזית 
שקיבלו עליהן. יראת האלוקים של המיילדות 
התבטאה בכך שהן הבינו מהי המשימה הלאומית 

שנדרשת מהן באותה שעה. וכך סיים: 

"זוהי יראת אלוקים אמיתית. המושג 'יראת שמים' 
הוא לא מושג פרטי אלא הוא קשור ביכולת לראות 
עין בעין את המגמה הכללית של ההנהגה האלוקית 
באותו הדור ולהצטרף אליה". )"כדבר אלישע", 

שמות, עמ' 17(.  
כך גם הסביר את דברי הגמרא: "בשכר נשים 
צדקניות שהיו באותו הדור נגאלו ישראל ממצרים" 
)סוטה יא, ב(. בסרקזם דק העיר: "על איזו צדיקות 
מדובר? על אמירת תהילים? על תפילה? אולי 
הפרשת חלה?" בהערה הזאת לא ביקש לבטל 
את חשיבות כל הפעולות הללו, אלא להסביר 
שאנו מורגלים במושגי צדיקות פרטיים בלבד, 
ולכן עלולים לא להבין את הצדקות שאליה 

מכוונים חז"ל.  
לדברי הגמרא, צדקות הנשים התבטאה בכך 
לצאת  הגברים  את  לעודד  הצליחו  שהנשים 
מהייאוש ומהרפיון שאחזו בהם בגלל השעבוד 
הנורא, ולהמשיך ללדת, בלי לאבד תקווה. וכך 
המשיך הרב: "גם מכאן רואים שהמידה הזאת של 
'נשים צדקניות' באה לידי ביטוי בנאמנות לתוכנית 
האלוקית ובנכונות לא להרים ידיים ולא לעמוד 
חסרי אונים. הנשים לא מתייאשות אלא עושות 
מה שביכולתן והקדוש ברוך הוא משלים משאלות 

ליבן לטובה" )"כדבר אלישע", שם(. 

מהי יראת שמיים במובן הלאומי? על מקומן של נשים בבניין החוסן הלאומי, בימי 
המלחמה ובכלל. חמש שנים להסתלקותו של מורנו ורבנו, הרב אלישע וישליצקי זצ"ל

נשים בחבלי משיח
הרב ליאור לביא
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זכינו, גבע ואני ומשפחתנו, להיות חברים של 
משפחת וישליצקי הנפלאה. מדי פעם, היינו 
מתארחים אלו אצל אלו בסעודת שבת. בשבתות 
אלו, נושאי השיחה היו כה מעניינים ומקיפים, 
שלרוב סעודה שניה חפפה לסעודה שלישית... 
נעצר לוח הזמנים עבור כולם והשתוקקנו רק 
להמשיך את ה'מעין עולם הבא', כאן בארצות 

החיים.
מאז פטירתו, בכל תחנה מאתגרת, אותה עם 
ישראל עובר, נשאלת השאלה בפי רבים: מה 
הרב אלישע היה אומר על זה, איך היה מתייחס? 
דמותו החיונית לא נעלמה מן השיח הציבורי. 
אדרבא, דמותו נוכחת יותר, מאירה יותר, אוהבת 
יותר! תורתו נלמדת במקומות שונים, רחובות 
ברחבי הארץ נחנכים על שמו, תינוקות רבים 

נקראים בשמו, באהבה ובהתרגשות. 
הוא היה תלמיד חכם ארץ ישראלי מובהק, בעל 
נפש גאולית, אשר העמיק שנים רבות בתורת ארץ 
ישראל, ינק בענוות אין קץ מ'רבותינו שבירושלים' 
)כפי שהיה אומר(. ובעיקר, פועל על עצמו ועל 

תלמידיו לתיקון מידות הנפש. 
פעם חשבתי, שלימוד המידות היה הציר המיוחד 
שאהב ללמד מבין כל מקצועות התורה. השנה 

התחדשה לי הבהרה נוספת מתוך כתביו: הרב 
אלישע ראה בתורת ארץ ישראל את ישועת דור 
הגאולה כולו, אך ידע לזהות מהי הדרך להופעתה 

החשובה באומה - 
דרך תיקון המידות, ובראשן - מידת הענווה.  

"ענווים ירשו ארץ". 
וכך כתב הרב אלישע על 'יערוף כמטר לקחי': 
"מבאר הגר"א שנמשלה התורה לגשם, משום 
שהיא מביאה חיים לעולם. כך גם התורה, אם 
תיכנס לליבו של האדם שלא תיקן את מידותיו 
- תהפוך, חלילה, להיות סם מוות. רק אם האדם 
רוצה ומשתדל, שהלימוד יתקן את מידותיו, אז 
העוצמה הרוחנית של התורה תהיה עבורו סם 
חיים. ממשיך הרב אלישע ואומר: הקדמה זאת 
חיונית במיוחד כאשר באים לברר את התוכן של 
'תורת ארץ ישראל', שהיא סם חיים גדול, המסוגל 

להחיות נפשות גדולות בדורות של התחיה".
הרב אלישע היה איש לב ורוח. הביטוי הזה מופיע  

בכתבי הרב קוק, ודווקא בסדר הזה.
רוח תורתו הגדולה, נבעה מלב גדול ואוהב 
החש את צערם ושמחתם של ישראל באומה 

וכן בפרטים. 
בפרשת שמות זו, היה מלמד הרב אלישע שלא 

כתוב שראה משה רבינו את סבלותם של ישראל, 
אלא, ראה ב- סבלותם. לא השקיף בהשקפה 
חיצונית זרה, חלילה, אלא היה איתם, עימם 

ובתוך צערם. 
"שהיה רואה בסבלותם, ובוכה ואומר: חבל לי 
עליכם. מי ייתן מותי עליכם.. והיה נותן כתפיו 
ומסייע לכל אחד ואחד מהם.. אמר הקב"ה: 'אתה 
הנחת עסקיך והלכת לראות בצערם של ישראל, 
ונהגת בהם מנהג אחים, אני מניח את העליונים 

ואת התחתונים ואדבר עימך'." 
הרב אלישע היה נאה דורש וגם נאה מקיים. 

תורת ה' מצאה בנפשו מקום טוב להתברך 
בו, ולברך את מקהלות עמך בית ישראל בכל 

מושבותיהם. 
בזמנים אלו, בהם עם ישראל מתמודד פנים ואחור 
עם אתגרים גדולים, נשמעים אל ליבותינו דברי 
הנחמה והחיזוק של הרב אלישע זצ"ל, הקורא 

לנו קריאה כפולה: 
להעמיק בתורת ארץ ישראל המופלאה, ולהרוות 
בעוז ובענווה עם רב, הצמא לחיים רעננים 

ולגודל. 
וכן - לחפש וגם למצוא את אחינו האהובים –

"את אחיי אנוכי מבקש!". 

מוזר או משעשע? מביך או מפעים? כל אחד 
ממכריו ומוקיריו של הרב אלישע זצ"ל, יש 
לו את הזיכרון שלו מתקופת ההתוודעות 
וההיכרות הראשונית איתו, ולכולם יש בעצם 
מכנה משותף אחד שמצליח איכשהו לכלול 
את רוב-ככל הרשמים שעשתה בנו דמותו: 
הוא היה שונה. ויותר מזה – הוא לא נכנס 

לשום תבנית או הגדרה שהיכרנו.
גם לא נכון יהיה לומר שהוא "יצר לעצמו הגדרה 
בלעדית משל עצמו", משום שהוא היה ייחודי 
בכך שלא נענה, לא התפתה, לא נפל שבי אחרי 
תבניות, הגדרות, מעמדות, משרות, כותרות, 
תארים... תמיד בתנועה וחתירה להשתפרות, 
מפתיע בהתחדשותו: "חדשים לבקרים רבה 

אמונתך".
הרב אלישע היה מפתיע במקורות ובאסמכתאות 
לא צפויים, או בחידושי הבנה גאוניים למקורות 
קלאסיים ונדושים. אבל יותר מזה: הגאונות 
שלו הייתה הרבה יותר מלהסביר עמוק יותר 
או נכון יותר – הוא ידע איך לחורר את הלב, 
לפרום את המסווה והמעטפות החיצוניות, 
ולהבעיר בנו רצון לשינוי, כיסופים לתורה 
חיה, לחולל תנועה בנפש ובחיים. כך אצל 
היחידים, התלמידים )שתמיד נקראו אצלו: 
'חברים'(, וכך בחברה, ובקהילות הרבות שפרחו 

הודות למאמציו בכל הארץ.

לחיצת ידו – פורקת עצמות וכתפיים בעוצמתה. 
וכמה קיים בשמחה את הציווי: "ושנא את 
הרבנות"... כמעט מעולם לא נענה לפנייה: 
"הרב", וכשהיו מעיזים לקום לכבודו בכניסה 
לשיעור היה תופס את הראשון שנקרה בדרכו 
בכתפיו, ומטיחו חזרה לכיסא. חיות התורה שלו 
הייתה חזקה, פיזית ממש. איך היה מתעורר 
אחרי עוד שבוע סוחט כוחות, לקראת קבלת 
השבת, איך היה לומד כל הלילה לפני בריתות 

בניו, ובבוקר רק נראה יותר שמח ואנרגטי.
בשיחות סעודה שלישית בישיבה, תמיד ישב 
בסוף, כאחרון התלמידים, ומעולם לא בשולחן 
הרבנים. אני זוכר שיחה אחת כזו במיוחד: שבת 
פרשת תזריע ומצורע. הרב אלישע בחר ללמד 
את ההפטרות לשתי הפרשיות הללו: צרעת 
נעמן, וארבעה מצורעים. בידו תנ"ך, והוא מקריא 
פסוקים מתוכו, מבאר ובורא בנפשנו את הסיפור 
כמו חי לנגד עינינו. אבל משהו בהתנהלות 
הלימוד הטריד אותי, ולא הצלחתי לשים את 
האצבע עליו. רק במוצאי השבת, כשעיינתי שוב 
בחומש, גיליתי עד כמה גדול הנס: אלישע הפך 
לנביא! כי הרב אלישע, שהקריא, כאמור, ארוכות 
מתוך הספר, החליף בכל מקום שהוזכר השם 
"אלישע", למילים: 'הנביא', או 'איש האלוקים'...

הרב אלישע היה מספר סיפורים מחונן, סיפורים 
מהחיים, ולי, התמים, לקח זמן להבין שכל 

הסיפורים אודות "איש אחד" היו תמיד על עצמו. 
סיפורים לכאורה פשוטים וטבעיים, יומיומיים, 
ששינו לי ולחבריי את תפיסת המציאות של 
"תורה חיה", ו"תורת חיים". כמו הסיפור על 
"איש אחד" שעולה לאוטובוס ואומר "בוקר 
טוב!" לנהג, שממלמל: "תודה, מהבוקר עוד 
לא היה בנאדם אחד שאמר לי מילה טובה, עד 
שבאת...". וכמו הסיפור הבא: רחוב יפו, בואכה 
תחנה מרכזית בירושלים )בעידן טרום רק"ל 
וגשרי מיתרים למיניהם(. חפץ חשוד! שוטרים 
עוצרים את כל התנועה העולה ברחוב, ומנגד 
את כל התנועה היורדת, כדי ליצור "מרחב 
בטוח" לטובת החבלן שיגיע. אחרי דקות ארוכות 
הוא מגיע. מתלבש בציוד מיגון מסורבל )עוד 
לא היו רובוטים(, ניגש לבדוק. הציבור רוטן, 
עיכוב רציני. לבסוף מגיעה הבשורה: הכול תקין. 
החסימה משתחררת. הציבור משחרר אנחות 
רווחה ועצבים, ושועט לדרכו. רק "איש אחד" 
ניגש לחבלן, שעסוק בקיפול הציוד, מזיע כולו. 
"תודה", הוא אומר. "מה זה?" החבלן מסתובב 
בפרצוף תמה. - "תודה לך, רציתי רק לומר לך 
תודה", והחבלן מתחיל לבכות: "תמיד צועקים 

עליי, אף פעם לא אמרו לי תודה..."

amirduman@gmail.com :שאלות ותגובות

"איש אחד" - איש האלוקים
הרב אמיר דומן

 איש לב ורוח
הרבנית דינה ראפ

לע"נ הרב אלישע וישליצקי זצ"ל
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גבורת עם ישראל
 הגלות מדכדכת ומדכאה את הרגש ואת השכל, 
מביאה עקמומיות. כעת אנו הולכים וחוזרים 
מהגלות, מתוך כך יש לנו עניין וצורך להיות 
שלמים, נורמאליים, טבעיים, גם במצב הגופני. 
מתוך המשך הערך הרוחני, תתגלה הקדושה 
בבריאותנו הפסיכולוגית, הרוחנית והקדושתית, 
באמונה ובתורה ובמצוות, ובמובן הכללי, הכלל 
ישראלי - בריאות הגוף. בספר אורות1 יש הדגשה 
בעניין בריאות הגוף. זה תיקון וחזרה בתשובה 

של כלל ישראל, לעומת הדכדוך הגופני 
שבגלות, שחשבו כאילו החולשה 
שייכת לקדושה. יש באורות שם 
הדגשה בעניין הגוף, קדושת הגוף, 
התיקון, התשובה של ערך הגוף 

היהודי, הישראלי והארץ ישראלי.
 יש להוסיף באומץ הגוף ובבריאות 

הגוף במובן לאומי ציבורי, כלל ישראלי, 
ויש לזה ערך וצירוף לקדושה המתגלה בקדושת 
הרוח ובקדושת הגוף. להתעמלות יש ערך גופני 
של בריאות. הרמב"ם היה מגדולי הרופאים 
שבדורות. סיפרו אנשים שבפריז יש בנין גדול 
ומיוחד לענייני מדע - היכל הרפואה. יש שם אולם 
מלא תמונות של גדולי הרפואה בכל הדורות, וגם 

תמונה של הרמב"ם. הרמב"ם ב'מורה נבוכים' 
מזכיר גם התעמלות2. יש שמקשרים התעמלות 
עם משחקי קלקולים, כגון כדורגל, שלא לדבר 
על כל הקלקולים ביחס לשבת. אמנם עכשיו 
המציאו טיפולים רפואיים, פיזיותרפיה. אנשים 
שאינם מבינים חושבים שיש בזה רק דברי שחוק 
והבל, אך אנשים חכמים באמת מכירים שזה לא 
שחוק והבל, אלא דבר בעל ערך רפואי, רציני 
ואמיתי מאוד. הכל תלוי בגישה, ובפרטיות סדורי 
מעשי ההתעמלות, צריך בירורים אישיים.
הדברים  את  לראות  צריך   
בשלמותם. בריאות הגוף שייכת 
לבריאות הרוח השלמה, לקדושה 
שלמה. גם בעניין ההנהגה הפוליטית 
ואמונה  אמיתית  קדושה  שלנו: 
אמיתית קובעת ונותנת עוז ואומץ 
להנהגת  ופיסיופסיכולוגי  פסיכולוגי 
הממשלה שלנו, איך לדבר ולהחזיק עמדה מול 
הגויים, ומתוך כך ביחס אל הפרטים היחידים. 
שכלול בכוח הרוחני של כלל ישראל מתגלה 
בשלמות, בבריאות. וכן יש שכלול בכוח הרוחני 
של גדולי תורה, של צדיקים העוסקים בתוכן 
רוחני פנימי, בדבקות אלוקית בתורה ובתפילה. 

כפי שאמרתי בפגישה עם הממשלה, אנחנו לא 
שני צדדים, אלא כולנו יחד בעבודת ד' וישראל 
עמו. רגילים לחשוב שיש שני צדדים: צדיקים 
שעוסקים בשירות ותשבחות, בגדלות קדושת 
התורה והתפילה, ואחרים שעוסקים בצד החקלאי 
והמשקי או בגבורת הגוף בישראל; כאילו יש 
התנגשות והתנגדות. זו טעות. כל זה שכלול 
קודשא בריך הוא ושכינה כאחד, כל זה שכלול 

כלל ישראלי אחד3.

1.  אורות התחיה פרקים ל"ג ול"ד ועוד.
2.  מורה נבוכים ג’ כ"ה.

3. ע"פ שיחות הרצ"י אורות התחיה פרקים ל"ג-ל"ד עמ’ 136-143.

 הרב דוד לנדאו
מתורת הרב צבי יהודה

גילויי אמונה רבים ועצומים התגלו מאז החלה 
המלחמה הנוכחית. כאשר קצת קודם לכן היינו 
בתחושה קשה של אובדן דרך, שנאה וקיטוב 
והתרחקות של רבים מאמונה ומסורת, הנה לפתע, 
הגיע פרץ של גילויי אמונה באנשים שחשבנו, 
ושאף הם חשבו שאין להם שום שמץ דל של רגש 
לאמונה וקדושה. הנה בעת צרה, כאשר תקפו 
אותם המחבלים הארורים, הם ידעו להפנות 
את הראש כלפי מעלה, ידעו לקרוא שמע-
ישראל, וידעו שהוא ורק הוא, ריבונו של עולם, 
יכול להוציא אותם מהתופת הזו. לרבים עמדה 
האמונה הזו והם ניצלו במעשי ניסים מופלאים.                                                                                                           
ואם אנו תוהים מהיכן באה האמונה הזו?  לימדנו 
מו"ר הרב צבי יהודה זצ"ל, שיש כמה מדרגות 
בעם ישראל, הראשונה - יש בהם שלושה סימנים: 
רחמנים ביישנים, גומלי חסדים. השניה - ישראל 
ענווים, ומעלים בקודש, ישראל מאמינים. מדרגה 
זו נלמדת מפרשתנו, שכאשר משה אמר "והן לא 
יאמינו לי", השיב לו ריבונו של עולם, "ישראל, הן 
מאמינים בני מאמינים, בני אברהם אבינו עליו נאמר, 
'והאמין בה','. אנו עם האמונה. יסוד האמונה שייך 
לעצם מציאות כלל ישראל, ומתוך כך למציאות 
של כל אחד ואחד בישראל בין אם הוא מכיר 
בכך, ובין אם אינו מכיר בכך". )שיחות הרצי"ה, 

שמות, עמ' 290(.
בהקדמה לשיחות הרצי"ה מבאר הרב אבינר 
שליט"א את שיטתו של רבינו בשיחותיו, ושם הוא 
מרחיב ומבאר, "הביטוי 'מאמינים בני מאמינים', 
מציין שגם אמונה עוברת בירושה ושהיא שייכת 
לטבעם של ישראל". כלומר אמונה אינה מתחילה 
מהמאמץ האישי של האדם, אלא אנו מטבענו 
עם של מאמינים, סוג מיוחד של אנשים מלאי 
אמונה ודבקות בה',  ואם יש יהודי מסוים שאינו 
מאמין, זו בעיה פרטית שלו הוא מעוכב כרגע 
מלהאמין, אינו רוצה, או אינו מצליח להאמין, 
"אך הוא שייך לסוג אנשים מאמינים... אנו כולנו 
שייכים לעם של מאמינים, שחתומה בלבבם 
תכונה של התקשרות לה', דבקות בה', צימאון 
נורא לה'...", תכונה זו, לעולם אינה נעלמת, "היא 
בוערת בלבבות בלי הרף, היא תוקד על המזבח 
הפנימי של האדם מישראל, לא תכבה" )לשיטת 

רבינו, שיחות לספר בראשית עמ' 34(.
לשאלתו של חייל ששאל את רבינו, "האם אני 
יכול להיות יהודי בלי להאמין בתורה?", ענה לו 
רבינו, שעצם הגדרתו את עצמו כאינו מאמין היא 
טעות, כי אינך מכיר את עצמך כראוי, "אתה חלק 
של עם ישראל, אתה חלק חשוב ומיוחד בתוך כלל 
ישראל, בתוך הפסיכולוגיה הכללית הציבורית 

שלנו, ואנחנו עם של מאמינים".
יסודות אלו לימדנו מרן הרב קוק בכתביו הרבים, 
וכך כתב במידות הראי"ה )אמונה סעיף י'(: 
"האמונה האלוקית הגדולה, אשר בלב ישראל אין 
לה ערך ולא דוגמא ולא משל, ואפילו האפיקורסות 
הישראלית היא מלאה אמונה וקדושה, הרבה 
יותר מכל האמונות של כל הגויים כולם...". הרב 
ממשיך וכותב שאף שאנו שומעים מהם ביטויים 
של קלות ראש וכפירה, "בתוכיות הנשמה יש אור 
אלוקים של דבקות ושל צימאון לאלוקים חיים אל 
אלוקי ישראל, עד כדי מסירות נפש...", אם שנים 
רבות, לא תמיד זכינו לראות את האור הזה, 
הנה באו החודשים האלה והמלחמה הזו, והאור 
הזה הולך ומתגלה, במסירות נפשם של חיילינו, 
ובהתעוררות של רבים להבין יותר בעמקות את 

הגילויים האלו שהופיעו אצלם.

במשימה הזו של גילוי האור הזה, עסק בכל נפשו 
ומאודו הרב אלישע וישליצקי זצ"ל, ומעיר לעיר, 
ומישוב לישוב הלך וכיתת רגליו, ללמד את עמו 
ישראל באהבה רבה לדעת, שנשמה אלוקית טהורה 
מונחת בקרבם, ואת הדרכים להוציא את הכמוס 

הזה בתוכם לדרך חיים. ת.נ.צ.ב.ה. 

 הרב יורם אליהו ר"מ במכון מאירעם של מאמינים
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 איתנו אתם יכולים!

לפרטים:
052-8908518 יוסי

   b0528908518@gmail.com

 הפקות מיוחדות:
 עיצוב, קדם דפוס ודפוס

 איסוף ועיטוף מוצרים בניילון
 לפי הזמנה, הידוק בסיכות
הכנסת אינסרטים לעלונים

 לרשותנו מאגר ממוחשב

 של כל בתי הכנסת כולל

 רשימת גבאים להפצה

ממוקדת לפי קהל היעד
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לפני שפרעה מצווה לעמו להשליך את ילדי 
ישראל ליאור הוא מנסה לאבדם בתחבולה 
נסתרת בעזרת המיילדות. "ויאמר מלך מצרים 
למילדות העבריות... וראיתן על האבנים אם בן 
הוא והמיתן אותו ואם בת היא וחיה". לכאורה 
ציוויו של פרעה תמוה מאוד, כיצד עלה בדעתו 
שהמיילדות העבריות ישמעו לו ויסכימו להרוג 
את הבנים של העם שלהם? ואכן הקושי הזה 
הוביל חלק מהמפרשים לבאר ששפרה ופועה 
היו מצריות. "המיילדות העבריות" פירושו שהיו 
מיילדות את העבריות אך הן עצמן היו מצריות. 
לפי זה מובן שפרעה חשב שמצריות ישתפו פעולה 
עם תוכניתו האכזרית וכדברי האברבנאל: "ולא 
היו עבריות, כי איך יבטח לבו בנשים העבריות 
שימיתו ולדיהן. אבל היו מצריות מילדות את 
העבריות."1 והילקוט שמעוני2 מוסיף שבסופו של 
דבר המיילדות התגיירו והצטרפו לעם ישראל. 
לפי פירוש זה המיילדות היו חסידות אומות העולם 
הראשונות, והתורה מלמדת אותנו דרכן על הכוחות 
הטמונים באדם להתמודד תחת מכבש לחצים 
מבחוץ.  מצרים הייתה אומה ששיעבדה באלימות 
חסרת רחמים עם חסר ישע. בתוך החושך והרשעה 
של מצרים היו נשים שלא יישרו קו עם תפיסת 
הרשע של ההמון המצרי. הן בנו לעצמן עמוד 
שדרה מוסרי ולא נכנעו לאכזריות של בני עמן 
ואפילו מול המלך הציבו עמדה מוסרית מוצקה. 
יש בכך עידוד להבנת הכוחות הגנוזים באדם, 
ומאידך עולה מכאן תביעה מהאדם שלא יוכל 

לתרץ את מעשיו הרעים בנורמות החברתיות 
הסובבות אותו. 

אולם הדעה הרווחת בחז"ל ששפרה ופועה היו 
עבריות - יוכבד ומרים )או יוכבד ואלישבע(.3  
ואם כן חוזרת השאלה כיצד חשב פרעה שהן 
ישמעו לו. הגמרא פותחת שער להבנת הדברים 
בדרשה שאף היא נראית תמוהה במבט ראשון. 
"אמר ר' יוסי פרעה תבען לדבר עבירה )עריות( 
ולא נתרצו לו". ושוב עולה השאלה כיצד חשב 
פרעה שיוכבד ומרים שהיו צדיקות הדור ישמעו 

לו למעשה כזה.
 פרעה בגזירתו לא ציווה רק על הזכרים שאותם 
רצה לאבד אלא הוסיף ציווי שנראה מיותר - "וכל 
הבת תחיון". בזה טמונה עומק עצתו של פרעה. 
פרעה לא רצה רק לאבד את ישראל אלא רצה 
להחליף אותם. אם הבנות מעם ישראל יישארו 
בלי בנים משמעות הדבר שהגברים שיתחתנו 
עימן יהיו מצריים. וכך יוולד זרע חדש שמורכב 
מהעם המצרי וממשפחת יעקב. המיילדות רוצות 
בהצלחת עם ישראל וגאולתו. אך המציאות 
טופחת על פניהן. עמ"י משועבד נשלט וכנוע. 
חסר ישע ובלי אופק לגאולה. פרעה הציע להן 
הצעה שקשה מאוד לסרב לה. הוא הציע להן 
תקווה. עתיד וגאולה להן ולכל בנות ישראל. 
החזקים  המצריים  הגברים  על  מצביע  פרעה 
והשולטים לעומת בני ישראל החלשים והמסכנים 
ואומר ליוכבד ומרים אתן תהיו הגואלות של העם 
שלכם. תאבדו את הילדים הזכרים ובכך תאפשרו 

לבנות ישראל להתחתן עם העם המצרי שהגן 
שלו משובח ואיכותי הרבה יותר ממה שנמצא 
בעמכן החלש והכנוע. זרע יעקב ימשיך דרך 
בנות ישראל והעם המצרי המובחר וזו תהיה 

הגאולה של עמכן.
זו המשמעות העמוקה של דברי חז"ל שפרעה 
תבען לדבר עבירה. בעצם הציווי למיילדות יש 
תביעה כללית לכל נשות ישראל לדבר עבירה עם 
המצרים. והמיילדות הבינו את כוונתו ולא נשמעו 
לו. יוכבד ומרים הביטו במבט צלול על הקושי וחוסר 
האונים של ישראל במצרים אך בכל זאת האמינו 
בגאולה ובסגולת ישראל. המצרים אכן נראים 
חזקים ומוצלחים הרבה יותר מהיהודים המוכים 
והשפלים. אבל בנשמות השפלות הללו גנוז אור 
גדול ועצום שעוד עתיד להיגלות ולעלות על כל 
דבר טוב שנמצא במצרים. ואף שכעת הם נראים 
חסרי ישע הם אלו שעתידים להיגאל ולהפוך 
לעם ה'. ובזכות המבט העמוק של יוכבד ומרים 
על הגאולה וסגולת ישראל הן אלו שזכו להוליד 
את משה הגואל של ישראל. המבט של המיילדות 
הוא המבט שצריך לאמץ כלפי ישראל גם כאשר 
המציאות נראית רחוקה וקשה. אמונה גדולה 
בסגולה הישראלית שצפונה בנפשות, וציפייה 
אמיתית וכנה לגאולת ישראל שהולכת וצומחת 

מתוך כל הקשיים. 

1.  אברבנאל,פסוקים א-כב
2.  יהושע רמז,ט

3.  סוטה יא.

המיילדות העבריות
עומק הפרשה

 הרב אורן טרבלסי ר"מ במכון מאיר

מעוניינת לבנות לך לו’’ז  קבוע? 
צרי איתנו קשר להירשם, 

בחרי לך את השיעורים שאת מעוניינת, ובואי...

ואם יש לך שעה פנויה,
 מוזמנת להצטרף לשיעור, ללא להרשמה מוקדמת

רק חשוב להתעדכן אם בוטל שיעור, או שינויים.
בשליחת הודעה לווצאפ, תקבלי הודעה אוטומטית עם הצטרפות לקהילת העדכונים של מכון אורה

ומאו הבהאב
הנ

את מוזמנת למכון אורה
 לבנות מערכת אישית, בהתאם לזמן שלך....

 המערכת בנויה על בסיס המערכת של התוכנית המלאה,
ונמצאת באתר ובפייסבוק

רוצה לשלב תורה בלו”ז?
מעוניינת להתחזק דווקא בימים אלו?

בת שירות, סטודנטית בירושלים?

בס’’ד

02-6528344צרי איתנו קשר...

מכון אורה
מאיר ן  מכו

meirtv.com/orahttps://



 7

הַמַּנְהִיג הֶעָנָיו

שׁ  נִי, חֻמָּ ֵ שׁ הַשּׁ ת אֲנַחְנוּ מַתְחִילִים אֶת הַחֻמָּ בָּ ַ הַשּׁ

מִצְרַיִם, וּמֶלֶךְ מִצְרַיִם מַחֲלִיט  רָאֵל בְּ נֵי יִשְׂ מותֹ. בְּ שְׁ

עֲברֹ  הֶם וְלַהֲפךְֹ אותָֹם לַעֲבָדִים. כַּ ל בָּ לְהִתְעַלֵּ

יעָה  הִגִּ רוּךְ הוּא מַחֲלִיט שֶׁ דושֹׁ בָּ נִים הַקָּ מֵאותֹ שָׁ

ה  ֶ שׁ מִמּשֹׁ רָאֵל, וְהוּא מְבַקֵּ נֵי יִשְׂ עָה לִגְאלֹ אֶת בְּ ָ הַשּׁ

נּוּ לְהוצִֹיא אֶת הָעָם. לֵךְ לְפַרְעהֹ וְיִדְרשֹׁ מִמֶּ יֵּ שֶׁ

הּ  תּורָֹה בָּ עַם הָרִאשׁונָֹה בַּ מותֹ, זוֹ הַפַּ ת שְׁ פָרָשַׁ בְּ

עָתִיד  נוּ שֶׁ ה רַבֵּ נוּ. משֶֹׁ ה רַבֵּ ֶ ים אֶת משֹׁ אֲנַחְנוּ פּוגְֹשִׁ

רָאֵל לְדורֹותֹ, הָיָה אָדָם  ל יִשְׂ לִהְיותֹ מַנְהִיגָם שֶׁ

אַג לַעֲשׂותֹ צֶדֶק  ה דָּ ֶ יותֵֹר! משֹׁ שׁוּט, וְעָנָיו בְּ פָּ

ה  ים. משֶֹׁ ין מִצְרִים וּבֵין עִבְרִיִּ רָאָה בֵּ מְרִיבותֹ שֶׁ בִּ

ם הוּא עָזַר לִבְנותֹ יִתְרוֹ  נֶאֱלַץ לִבְרחַֹ לְמִדְיָן, וְשָׁ

שׁוּט. ה הָיָה רועֵֹה צאֹן פָּ ֶ אבֹ מַיִם. משֹׁ לִשְׁ

רָרָה וְכָבודֹ. לְהֵפֶךְ,  שׂ שְׂ ה לאֹ הִתְיַהֵר, לאֹ חִפֵּ ֶ משֹׁ

ה' רָצָה לָתֵת  בודֹ שֶׁ ק מֵהַכָּ ה לְהִתְחַמֵּ הוּא נִסָּ

וְקָא  דַּ רְאֶה שֶׁ נִּ לְכוּת. אֲבָל כַּ לוֹ, מֵהַהַנְהָגָה וּמֵהַמַּ

טוּת, אַהֲבַת הָאָדָם  שְׁ זְכוּת מִדּותָֹיו הַטּובֹותֹ, הַפַּ בִּ

רוּךְ הוּא  דושֹׁ בָּ ה – הַקָּ ֶ הָיְתָה לוֹ לְמשֹׁ רוּת שֶׁ שְׁ וְהַיַּ

ר וְטובֹ  הוּא יָשָׁ י מִי שֶׁ רָאֵל. כִּ חַר בּוֹ לִגְאלֹ אֶת יִשְׂ בָּ

עַל יָדוֹ  רָאֵל, וְשֶׁ לֵב, הוּא הָרָאוּי לְהַנְהִיג אֶת יִשְׂ

תֵן הַתּורָֹה! נָּ תִּ

ישי, ערוץ הילדים

"שומר הסיפורים" - תוכנית חדשה 

ומפתיעה עולה השבוע בערוץ מאיר! 

אל תפספסו!

המלצת השבוע
המלצת השבוע

הצטרפו למנויי ערוץ מאיר לילדים! באתר meirkids.co.il בטל 0732379860
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"שישה בכרס אחת"?מהיכן למדו חז"ל שבמצרים נולדו 

חידהחידה

שמות
ענו על החידות בדף הפרשה באתר ערוץ מאיר 

לילדים ואולי תזכו בפרס!

שאלות בפרשהשאלות בפרשה
1. איזה עץ בער באש ולא נשרף?

2. כמה ימים התנגד משה לשליחות שה' הטיל עליו? 
)רש"י(

3. מה היה האות השני שנתן ה' למשה לעשות לפני 
העם?

4. האם העם האמין למשה ולאהרון שה' רוצה לגאול 
אותם?

5. מה עשה פרעה לאחר שמשה ואהרון באו אליו בפעם 
הראשונה?

6. על מה התלונן משה לפני ה' בסוף הפרשה?

- מי שהיה רוכב על סוס 
והפסיק, זה אמר שהוא 

פרש או לא?...
- פעם "טי-שרט" הלכה 

ברחוב נפלה לבור, אבל אל 
תדאגו היא חולצה...

- הטענתי את הקוטג' כי 
היה לו רק 3%...

כגודל האומץ והגבורה, כך גודל הסיעתא דשמיא
ר  ספ לת  י ח בת
שופטים מסופר על 
מלחמות שבט יהודה 
בכיבוש הארץ. אך מופיע 
פסוק מפתיע "וַיְהִי ה' אֶת יְהוּדָה 
וַיּרֶֹשׁ אֶת הָהָר כִּי לֹא לְהוֹרִישׁ אֶת ישְֹׁבֵי הָעֵמֶק 
כִּי רֶכֶב בַּרְזֶל לָהֶם" )שופטים א, יט(. יש לשאול: 
אם יהודה קיבלו סיעתא דשמיא לכבוש את 
האויב בהר, מדוע לא קיבלו סיעתא דשמיא 
לכבוש את האויב בעמק? ומה בכך שהיה 

להם רכב ברזל? וכי יד ה' תקצר?!
את  בשיעורו  הביא  שנדורפי  איתן  הרב 
ה'שפתי חנה' על ספר שופטים לרב אברהם 
יוסף אהרמן מכולל 'חזון איש'. הרב אהרמן 

ביאר שהסיבה הנראית לעין שלא הצליחו 
להורישם היא "כִּי רֶכֶב בַּרְזֶל לָהֶם". אך יש 
גם סיבה עמוקה יותר והיא ששבט יהודה 
חטאו ולכן לא הצליחו להורישם )עי' תרגום 
יונתן שם(. ומה היה חטאם? היה לשבט יהודה 
כשל אידיאולוגי – הם ריחמו על אכזרים ולא 
היו מסוגלים למגר את הרוע לפי ציווי התורה. 
לכן לא היתה להם סיעתא דשמיא להוריש את 
יושבי העמק מחמת רכב ברזל )עי' 'עם סגולה' 

לרב אביגדור הכהן מילר עמ' קלד-קלה(. 
ידידי הרב איתמר פאס הראה לי את דברי 
בעל 'הכלי יקר' על הנ"ך, רבי שמואל לניאדו 
מבית מדרשו של רבי יוסף קארו. שם הסביר 
ששבט יהודה לא האמינו בכוחם להתמודד 

עם רכב הברזל של האויב בעמק ולכן לא ניסו 
להילחם עמהם וממילא לא קיבלו סיעתא 

דשמיא לנצח אותם. 
נראה ששני ההסברים הללו מתחברים יחד. 
מי שמרחם על האויב ומועל בתפקידו למגר 
את הרוע מן העולם, בסופו של דבר מתמלא 
בחולשה ולא מסוגל להתמודד מול האויב 

בטענה "כִּי רֶכֶב בַּרְזֶל לָהֶם".
אנו לומדים מכאן שאדרבה - ככל שמתמלאים 
באומץ ובגבורה להילחם נגד הרוע, כך מקבלים 

סיעתא דשמיא לנצח.

 gemarabemunah@gmail.com :לתגובות

סידרת 
רוח לחימה 

מהתנ"ך
נתן קוטלר
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על סדר היום
 הרב שלמה אבינר

מהרה יתקיים בנו, שמעו עמים ירגזון, מהרה יוסר המסוה מהעולם, וידעו כי עם ד' אנחנו, כי יד 
ד' עלינו לטובה. כי מרכז העולם ומרכז האנושיות אנחנו... ידעו כל באי עולם, כי אהבת עולם היא 
אהבתנו, ידע כל התבל הנאור עם כל חכמותיו, עם כל המודרניות שלו, עם כל ספיקותיו, עם כל 

שיקועו החומרי.. עם כל חופש דעותיו שאכן אחת היא האמת העומדת לעד, ואמת זו חקוקה היא 
 במצחה של החיה השמימית, המתהלכת על הארץ, בתבנית גוי ששמה ישראל...

אורות הקודש ד', תקכ

מכתב גלוי לנשיא ביידן
כבוד הנשיא ג'ו ביידן,

אנו מודים לך על עזרתך הגדולה.
יודעים אנו שאין זה מטוב לב אלא מתוך אינטרסים

אבל אין זה משנה, העיקר שארצות הברית עוזרת לנו.
אך עם זאת, אין זה מתיר לך להיכנס לעניינים שלנו -

לתת לנו הוראות על הפסקת אש ופשרות שונות.
לכן אולי יעניין אותך לשמוע דברי רב גדול מגרמניה

שחי לפני שנים רבות )שאשתי היא צאצאה שלו(
הרב שמשון רפאל הירש, שהיה מלומד גדול ביהדות

אך גם משכיל גדול בתרבות כללית
לוחם בעד אמת וצדק, מוסר ואידיאלים.

מעשה שהיה כך היה, וודאי אתה מכיר מהתנ"ך: 
שכם בן חמור מהעיר שכם, 

חטף נערה יהודיה ואנס אותה.
כותב הרב הירש בפירושו על התורה,

שאנו ודאי שוחרי שלום, אבל יש מצבים 
שבהם חייבים ליטול את החרב,

למען הצלת הטהרה והמוסר.

כאשר החוטף פנה אל אחיה כדי לרכוש את ליבם
הם סירבו ויצאו למלחמה בכל תוקף.

וזאת למה?
מסביר הרב הירש:

"אך יואיל נא בטובו האדון רב חסד,
להחזיר את הבת אל חיק משפחתה,

ואחר כך יהיה מקום לדון.
אך אין משא ומתן, כל זמן שהאחות בצינוק".

לכן אנא מכבודו הרם, 
לדאוג שכל החטופים והחטופות

יצאו לחופשי באופן מיידי,
ללא תנאים!

ואחר כך, יהיה מקום לדון ולברר.
אך קודם כל, צדק ומוסר!

 
בכבוד רב

שלמה אבינר
רב בישראל וסרן בצה"ל

)דברים שנכתבו בחוברת של הרבנות הצבאית 
שמיועדת לחיילים שמשתחררים כעת:(

בימים הללו אתם – חיילי סדיר ומילואים – חוזרים 
לביתכם לאחר שבועות וחודשים ארוכים של 
לחימה; חלקכם משתחררים, וחלקכם יוצאים 
להפוגה לקראת הסבב הבא. ברגעים הללו חשוב 

לזכור מספר דברים:
חוזרים כמנצחים! למרות  א. אתם 
הפתיחה האיומה של המלחמה, למרות 
ההפתעה, ולמרות האבדות הכואבות 
– צה"ל מנצח, משיג וישיג את היעדים 

כולם.
ב. מעשי הגבורה, ההתאוששות של 

הצבא וההצלחה שלכם בלחימה מורכבת מאין 
כמוה – הם הישגים היסטוריים שעוד ילמדו 

לדורות.
כמפולגת  נראית  שהייתה  מדינה  עזבתם  ג. 
ומסוכסכת, ותגלו שאתם חוזרים למדינה מאוחדת. 
תתעלמו מרעשי רקע תקשורתיים, מסוכני שנאה 
ומבוטים איראניים - ותתמקדו ברוב המוחלט של 
אזרחי ישראל שמבינים שאנחנו במלחמה על הבית, 
ושהמכנה המשותף גדול עשרת מונים מן המפריד.

ד. הלחימה לא הסתיימה ועוד תימשך בדרום, בצפון, 
במרכז ובכל מקום. הלחימה רק לובשת ופושטת 
צורה, אולם דבר אחד נשאר תמיד – רוח הלחימה!

ה. הרוח הגדולה שליוותה אתכם בזמן הלחימה לא 
הולכת לשום מקום. היא תמשיך איתכם הלאה. 
החיים שלכם לפני המלחמה והחיים שלכם אחריה 
לא יהיו אותו דבר. מכאן ואילך אתם 
שייכים למשהו גדול ומשמעותי – עם 

ישראל.
ו. העורף חזק הרבה יותר ממה שאולי 
אנשים מסוימים מנסים לצייר. אתם לא 
חוזרים לחברה שבורה ומיואשת אלא 
לחברה מלאת אמונה ותקווה; יחד איתכם 

השמים הם הגבול.
מלחמה זו היא אחת ממלחמות הקונצנזוס  ז. 
הרחבות ביותר שהיו בתולדות מדינת ישראל 

ואתם הגיבורים שלה. תודה לכם.
ח. זו לא רק המלחמה שלנו. זוהי תחילתה של 
מלחמה כלל עולמית בין כוחות האור לבין כוחות 
החושך, וזכיתם להיות חלק ממנה. העולם כולו נושא 

את עיניו למה שמתרחש כעת בישראל.
ט. ההרוגים והנופלים אמנם לא נמצאים איתנו 

בגוף, אבל הרוח שלהם תלווה אותנו תמיד. ננסה 
להיות ראויים לקרבן שלהם. אנחנו נחבק אתכם 

ואת המשפחות השכולות לנצח.
י. כראש ישיבה בן ארבעים ושמונה, שיריונר בעברו, 
אבא לילדים ותושב שדרות אני רוצה לומר לכם 
שבני הדור שלי עומדים בהשתאות ממכם. למרות 
החששות והתלונות על "דור הסמארטפונים" - 
התברר שאתם אריות, ויש על מי לסמוך. יותר 
מתמיד אנו בטוחים מכך שהעתיד של המדינה 

יופקד בידיים שלכם. בעזרת ה'.

חוזרים כמנצחים
 הרב חגי לונדין 
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